
Llibre d’Actes del Comú d’Escaldes-Engordany  –  Any 2014  –   Sessió ordinària de data 10 de febrer

L’any dos mil catorze, dilluns, dia 10 de febrer, a casa comuna d’Escaldes-
Engordany  es  reuneix  el  Consell  de  Comú  en  sessió  ordinària,  sota  el
següent Ordre del dia:

1. Lectura i, si hi ha lloc, aprovació de l’esborrany d’acta corresponent a
la sessió celebrada el dia 16 de desembre de 2013.

2. Proposta de ratificació dels acords adoptats per la Junta de Govern en
les sessions celebrades els dies 9, 17, 23 i 30 de desembre de 2013,
i 7, 13 i 20 de gener de 2014.

3. Proposta  d’acord  de  conformació  del  projecte  de  Pla  Especial  pel
desenvolupament de la UA-Sunc-04, “carrer de l’Obac, part baixa”; si
hi  ha  lloc,  publicació  i  obertura  del  termini  d’informació  pública,
d’acord amb els articles 112.1 i 112.2 de la LGOTU.

4. Proposta d’aprovació del Pla Especial pel desenvolupament de la UA-
Sunc-02, “avinguda del Pessebre, part alta”.

5. Proposta de ratificació del protocol corresponent al desenvolupament
dels projectes del programa Infoturisme 2013, d’acord amb el conveni
de col.laboració  de data 5 de març del 2013, signat entre els comuns
i Andorra Turisme SAU.

6. Proposta de nomenament del Sr. Josep Ramon Tudel Cuberes com a
membre representant del Comú al Consell d’Administració de CAPEE,
SA.

7. Proposta de ratificació dels acords adoptats per la Comissió de Gestió
de la Vall del Madriu-Perafita–Claror en el curs de la sessió celebrada
el dia 19 de novembre del 2013.

8. Informes de caràcter general

9. Precs i preguntes.

Sota la presidència de l’Hble. Sra. Trini Marin, Cònsol Major, assisteixen els
membres  de  la  corporació.  Havent-hi  el  quòrum necessari  i  essent  les
16:00 hores, la Sra. Cònsol Major declara oberta la sessió.

Previ a tot, demana al Ple guardar un minut de silenci per tal d’honorar la
memòria de la Sra. Júlia Rispal Argelich, àvia de l’Hble. Sr. Cònsol Menor,
morta en data recent.
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Transcorregut un respectuós minut de silenci, s’inicia el tractament dels
assumptes previstos a l’ordre del dia de la sessió.

1. Lectura  i,  si  hi  ha  lloc,  aprovació  de  l’esborrany  d’acta
corresponent a la sessió celebrada el dia 16 de desembre
de 2013

La  Sra.  Cònsol  Major  demana  als  presents  si  tenen  alguna  esmena  o
comentari  a  formular  en  relació  a  l’esborrany  d’acta  que  es  posa  a
consideració.

I no havent-hi cap esmena formulada, per assentiment, el Ple aprova l’acta
corresponent a les sessió celebrada el dia 16 de desembre de 2013.

2. Proposta de ratificació dels acords adoptats per la Junta de
Govern en el curs de les sessions celebrades els dies 9,
17, 23 i 30 de desembre de 2013, i 7, 13 i 20 de gener de
2014

Sessió de la Junta de Govern de data 9 de desembre de 2013

1.- Súpliques.- Es resolen les súpliques presentades del  núm.
983/2013 al núm. 985/2013 (obres menors), del núm. 986/2013 al
núm. 994/2013 (comerç), i del núm. 995/2013 al núm. 996/2013 (béns
immobles). 
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2.- Pagaments.- Es presenta a la Junta de Govern la relació núm.
33/2013 de factures conformades per un import net a pagar de
11.584,10 €. I verificades, s’acorda procedir al seu abonament amb
càrrec al capítol corresponent del pressupost. S’aprova també la
relació de pagaments presentada per un import de 4.890,12 €.

3.- Impost sobre rendiments arrendataris.-  S’acorda publicar la
relació de persones que consten com a deutores i a les quals no
s’ha pogut notificar l’import de les quotes tributàries impagades
en relació a l’impost dels rendiments arrendataris, meritades en
el període impositiu dels anys 2012 i 2013. 

4.- Personal.- 

 S’acorda establir el següent horari d’obertura al públic de
la deixalleria comunal:

De  9h30  a  13h00  i  de  15h30  a  19h30  (de  dilluns  a
divendres) i de 9h30 a 14h30 (els dissabtes)

 S’acorda contractar amb caràcter eventual, els serveis del
Sr. Alexandre REOLID BLÁZQUEZ, com a monitor d’escalada, del
5 al 10 de desembre, i del 16 al 20 de desembre del 2013.

 S’acorda  prorrogar  la  contractació  eventual  de  la  Sra.
Mireia GRESA SOLSONA, puericultora de l’escola bressol, del
1 de gener al 31 de juliol de 2015.

 S’acorda contractar amb caràcter eventual, els serveis del
Sr.  Luis  Manuel  FIGUEREIDO,  com  a  operari  del  Servei
d’Higiene viària, del 1 de gener al 30 de setembre de 2014.

 Vista  la  sol.licitud  de  reincorporació  al  servei  actiu
presentada pel Sr. Antoni MORAGUEZ, funcionari comunal en
situació  d’excedència  sense  reserva  de  plaça,  s’acorda
autoritzar la seva reincorporació assignant-li la plaça de
vigilant nocturn d’aparcaments, adaptant-se a la categoria i
retribució d’aquest lloc de treball.

 Vist el calendari de dies festius de les oficines comunals
per  a  l’any  2014,  s’acorda  autoritzar  1  dia  festiu  per
empleat  en  relació  a  les  dates  que  a  continuació  es
detallen, de manera alternativa entre els empleats del Comú,
sempre que quedi garantida la prestació del servei en cada
departament:

 2 de maig (divendres)
 2 de gener 2015 (divendres) 
 5 de gener 2015 (dilluns)

 S’acorda atorgar al personal del Comú la possibilitat de
realitzar una de les següents mitges jornades festives:

- 24 de desembre (matí, vigília de Nadal, dimecres)
- 31 de desembre (matí, vigília de Cap d’any, dimecres)

5.- Aparcaments.-  Per la contractació d’una empresa que realitzi
els treballs d’enderroc del mur situat al c/ de l’Hort, per a
habilitar en aquest indret una zona d’estacionament de vehicles,
s’ha efectuat una consulta de preus a les empreses CONSTRUCCIONS
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CARRACEDO  (2.250,76  €)  i   UNITAS  (4.957,08  €).  Examinades  les
ofertes  s’acorda  adjudicar  el  referits  treballs  d’enderroc  a
l’empresa CONSTRUCCIONS CARRACEDO al ser l’empresa que presenta
l’oferta menys dient.

6.- Arxiu Històric.- Per a l’adquisició de llicències del programa
FOTOSTATION, destinat a ser utilitzat com a servidor de imatges i
documents  de  l’arxiu  històric  i  fotogràfic,  s’ha  efectuat  una
consulta de preus a diverses empreses obtenint oferta només de
l’empresa  MAQUIMPRES  (7.370  €).  Examinada  l’oferta,  s’acorda
adjudicar el subministrament de la llicència del programa a la
referida empresa conforme al pressupost presentat. 

7.- Transferència de Crèdit.-  Vist l’article 74 de la Llei de
Finances Comunals, l’article 4t de l’Ordinació del Pressupost i
l’informe emès per la Interventora, la Junta de Govern autoritza
la següent Transferència de Crèdit per a fer front a les despeses
originades pel Viatge a Lalin, programat pel mes de febrer 2014:

 De  la  partida  60304-102-22694  “Saló  de  la  Gent  Gran”,
3.557,03  €  a  favor  de  la  partida  50201-500-24214
“Agermanament  Lalin”,  per  a  fer  front  a  les  despeses
originades pel Viatge a Lalin al febrer de 2014.

8.-  Agermanaments.-  Per  a  la  contractació  del  transport  i
passatges pel desplaçament de 34 persones a Lalín, dins del marc
de l’agermanament establert amb aquesta Ciutat, s’ha efectuat una
consulta de preus a les empreses VIATGES EMOCIONS (229,74/persona)
VIATGES  GIRAMON  (249,62  €/persona).  Examinades  les  ofertes
s’acorda adjudicar el servei de transport i dels passatges d’avió
a VIATGES EMOCIONS al ser l’ oferta menys dient.

Sessió de la Junta de Govern de data 17 de desembre de 2013

1.- Súpliques.- Es resolen les súpliques presentades del  núm.
997/2013  al  núm.  1000/2013  (obres  menors),  núm.  1001/2013
(urbanisme), del núm. 1002/2013 al núm. 1006/2013 (comerç), i del
núm. 1007/2013 al núm. 1012/2013 (béns immobles).

2.- Pagaments.-  Es presenta a la Junta de Govern les relacions
núm. 34/2013 i 35/2013 de factures conformades per un import net a
pagar de 6.131,55 € i 90.399,09 €, respectivament. I verificades,
s’acorda  procedir  al  seu  abonament  amb  càrrec  al  capítol
corresponent  del  pressupost. S’aprova  també  la  relació  de
pagaments presentada per un import de 15.737,05 €.
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3.- Personal.- 

 S’acorda contractar amb caràcter eventual, els serveis del
Sr. Alberto Luis SOARES OLIVEIRA, com a operari del servei
d’Higiene Viària, del 1 de gener al 30 de setembre de 2014.

 S’acorda prorrogar la contractació eventual del Sr. Randy
BOBADILLA GARDUCE, operari del Servei d’Higiene Viària, del
1 de gener al 30 de setembre de 2014.

 S’autoritza a les Sres. Sara BATISTA BARROCO, Judith GÓMEZ
RICO i Anna BOZZO IGLESIAS, alumnes del Centre de Formació
Professional, a realitzar una estada formativa a l’escola
Bressol, del 17 de febrer al 7 d’abril de 2013.

4.- Plaça Coprínceps.- Conforme al projecte de remodelació de la
Plaça Coprínceps, adjudicat el dia 14 d’abril del 2008 a l’empresa
T.P.  UNITAS  (Armengol  -  Montané),  s’acorda  executar,  vist
l’informe del departament d’Urbanisme, la part dels treballs no
realitzats en la fase III, consistents en la construcció d’una
estructura de fusta permanent, tipus escenari, per acollir les
actuacions que es duen a terme durant l’any. L’import d’aquesta
adjudicació és de 47.083,20 € (IGI Inclòs)

5.- Formació del Cadastre Parroquial.-  En seguiment de l’acord
adoptat  pel  Comú  el  dia  22  de  desembre  de  2008,  relatiu  a
l’adjudicació a l’empresa ABS Informàtica dels treballs per a la
implantació  dels  mòduls  de  valoració  de  cadastre  i  un  sistema
d’informació  territorial;  vist  l’informe  del  departament  de
Cadastre i gestió del territori, s’acorda adjudicar a la referida
empresa  les  formacions  contemplades  en  el  sistema  d’informació
previstes inicialment i no realitzades, per uns imports de 1.500 €
i 4.805,75 €, respectivament.

6.- Il·luminació Pont de la Tosca.- Vist l’informe del departament
d’Urbanisme  i  les  recomanacions  del  departament  de  Patrimoni
Cultural del Govern, s’acorda contractar els serveis del Sr. Yon
Anton Olano, per a la realització del projecte d’il·luminació dels
entorns del Pont de la Tosca, per un import de 5.382 €. 

7.-  Escultures  música  –  Art  al  carrer.-  S’acorda  contractar
l’empresa  ESPAI  29,  per  a  la  realització  dels  treballs  de
reparació  les  escultures  sobre  instruments  de  música  que  van
resultar malmeses en el curs de la seva exposició a l’avinguda
Carlemany  –  Vivand durant  els  mesos  d’estiu.  L’import  de  la
referida reparació és de 1.000 €.

8.- CIAM.- 

 Pel subministrament de làmpades de recanvi pels projectors
de vídeo del CIAM, s’ha efectuat una consulta de preus a les
empreses  MUSITRÒNIC  (2.479  €),  ANDORSOFT  (2.673,67  €),
INFOMOBEL (3.286,53 €), COMERCIAL CAIRÓ (opció A/ 3.517,38
€, opció B/2.767,38 €) i LLUM 7 (3.130 €). Examinades les
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ofertes,  s’acorda  adjudicar  a  l’empresa  MUSITRÒNIC  el
subministrament  d’aquest  equipament  per  l’import  total  de
2.894,65 € al ser l’oferta menys dient, comprenent el servei
tècnic.
 

 S’acorda encomanar a MUSITRONIC, empresa adjudicatària del
manteniment del CIAM, la reparació del marc tàctil d’una de
les taules interactives del Museu, per un import de 1.576,
86 €.

 Per  tal  de  millorar  la  gestió  d’encesa  i  apagada  dels
projectors i del sistema en general, s’acorda encomanar a
MUSITRONIC, empresa adjudicatària del manteniment del CIAM,
la instal·lació del control de l’alimentació dels projectors
i del circuit d’il·luminació tipus LED, per un import de
781,82 €. 

9.- Embelliment del Pont de la Tosca.- La Junta de Govern, en la
sessió celebrada el dia 17 de desembre del 2012, va adjudicar els
treballs  d’embelliment  del  Pont  de  la  Tosca  a  l’empresa
Construccions CARRACEDO.

Atès que el Pont de la Tosca és un monument declarat com a bé
d’interès  cultural  conforme  a  la  Llei  9/2003  del  Patrimoni
Cultural  d’Andorra  i  tots  els  treballs  s’han  portat  a  terme
seguint  els  criteris  i  les  instruccions  del  departament  de
Patrimoni Cultural del Govern d’Andorra, és necessari realitzar un
complement d’obra per un import de 4.353,95 €.

Vist l’article 22, apartat f, de la Llei de contractació pública i
atès que aquesta ampliació es tracta d’una obra necessària malgrat
no s’hagi contemplat en el projecte inicial per circumstàncies
imprevistes; vist l’informe favorable del departament d’urbanisme
i atès que l’import no supera el 20 % del contracte adjudicat, la
Junta de Govern acorda contractar a Construccions CARRACEDO la
realització d’aquest complement d’obra per l’import indicat.

Sessió de la Junta de Govern de data 23 de desembre de 2013

1.- Súpliques.- Es resolen les súpliques presentades del  núm.
1013/2013 al núm. 1014/2013 (obres menors), del núm. 1015/2013 al
núm. 1022/2013 (comerç) i del núm. 1023/2013 al núm. 1024/2013
(urbanisme). La núm. 1016/2013 no té contingut.

2.- Pagaments.-  Es presenta a la Junta de Govern les relacions
núm. 36/2013 i 37/2013 de factures conformades per un import net a
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pagar de 10.039,45 € i 5.675,17 €, respectivament. I verificades,
s’acorda  procedir  al  seu  abonament  amb  càrrec  al  capítol
corresponent  del  pressupost. S’aprova  també  la  relació  de
pagaments presentada per un import de 9.065,78 €.

3.- Llar de Jubilats.-  S’aprova el calendari de dies festius de
les instal·lacions de la Llar del Jubilat per a l’any 2014.

4.-  Equipament  Servei  de  Circulació.-  Per  a  l’adquisició  d’un
sistema que permeti unificar els aparells de ràdio analògics de
tots  els  serveis  de  Circulació,  cossos  de  Bombers,  Policia,
Protecció Civil etc. (Passarel.la TETRA), ha presentat una oferta
l’empresa RADIOCOM, per un import de 3.702,23 €. Vist l’informe
del departament de Circulació i atès que solament aquesta empresa
pot  oferir  aquest  servei  compatibilitzat  amb  els  aparells  que
disposa el servei de Circulació comunal, s’acorda adjudicar-li el
subministrament d’aquest sistema per l’import de l’oferta.

5.-  Mur  Camí  dels  Vilars.- La  Junta  de  Govern,  en  la  sessió
celebrada el dia 24 de juny del 2013, va adjudicar els treballs de
reparació d’un tram del Camí dels Vilars a l’empresa Construccions
CARRACEDO.

Vist l’informe emès per l’Enginyer Sr. Xavier BEAL, que assumeix
la direcció facultativa de l’obra, i atès que s’ha produït en el
mateix camí l’esfondrament d’un tram contigu durant l’execució de
les  obres,  que  requereix  l’adjudicació  d’uns  treballs
complementaris al projecte inicial per un import de 3.399,24 €,

Vist l’article 22, apartat f, de la Llei de contractació pública i
atès que aquesta ampliació es tracta d’una obra necessària malgrat
no figuri en el projecte inicial per circumstàncies imprevistes;
vist també l’informe favorable del departament d’urbanisme i atès
que l’import no supera el 20 % del contracte adjudicat, la Junta
de  Govern  acorda  contractar  a  Construccions  CARRACEDO  la
realització d’aquest complement d’obra per l’import indicat.

6.- Embelliment Pont de la Tosca.- La Junta de Govern, en el curs
de les sessions celebrades els dies 17 de desembre del 2012 i 17
de  desembre  del  2013,  va  adjudicar  a  Construccions  CARRACEDO
l’execució dels treballs d’embelliment del Pont de la Tosca i un
complement de projecte per treballs imprevistos, respectivament.

El Pont de la Tosca és un monument declarat com a bé d’interès
cultural  conforme  a  la  Llei  9/2003  del  Patrimoni  Cultural
d’Andorra  i  tots  els  treballs  que  es  porten  a  terme  han  de
respectar  els  criteris  i  les  recomanacions  tècniques  del
departament de Patrimoni Cultural del Govern d’Andorra. 

Actualment, per completar aquella part del projecte que no està
contemplat dins de la subvenció que atorga el Govern (41 %), s’han
de  realitzar  uns  treballs  complementaris  que  afecten  a  tres
partides diferents: la pavimentació de la plaça pel costat Nord
del  Pont,  els  treballs  de  serralleria  corresponents  al
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subministrament  i  col·locació  d’una  barana  i  jardineres
metàl·liques al mateix indret.

Seguint les recomanacions del departament de Patrimoni del Govern
totes  aquestes  intervencions  s’han  de  realitzar  seguint  les
mateixes pautes de tractament dels materials i disseny que s’ha
emprat en la resta del conjunt. Per tot plegat, atenent a les
recomanacions  abans  esmentades  i  vist  l’informe  emès  pel
departament  d’urbanisme  del  Comú,  s’ha  demanat  pressupost  a
l’empresa adjudicatària dels treballs, Construccions CARRACEDO, la
qual ha presentat un pressupost per l’import de 11.228,79 €, IGI
inclòs.  Vista  l’oferta  presentada,  s’acorda  contractar  a  la
referida  empresa  constructora  la  realització  dels  treballs
conforme al pressupost presentat. 

Sessió de la Junta de Govern de data 30 de desembre de 2013

1.- Súpliques.- Es resolen les súpliques presentades del  núm.
1025/2013 al núm. 1032/2013 (comerç), i del núm. 1033/2013 al núm.
1046/2013 (exempcions fiscals).

2.- Pagaments.- S’aprova la relació de pagaments presentada per un
import de 3.887,78 €.

3.- Camp d’Esports avinguda Sant Jaume.- Per a la substitució de
la reixa perimetral del camp d’esports de l’avinguda de Sant Jaume
s’ha efectuat una consulta de preus a les empreses SERRALLERIA
D’ENGOLASTERS  (-),  SERRALLERIA  VICTORIA  (-)  i  TALLERS  LLADOS
(2.860 €). Examinada l’oferta presentada, s’acorda adjudicar a la
referida empresa els treballs de substitució de la reixa conforme
al pressupost presentat.

4.- Personal.- S’acorda prorrogar el contracte eventual del Sr.
Julio CARVALHO GONÇALVES (vigilant d’aparcaments del torn de nit)
del dia 1 al 31 de gener del corrent.

5.- Concursos.- 

 Per  a  l’adjudicació  dels  treballs  d’envernissament,
reparació i condicionament del parquet del pavelló del Prat
Gran, marcatge de les pistes i pintura del logotip comunal,
s’ha convocat un concurs públic al que han postulat les
empreses FUSTERIA FREIXES SL (20.800 €), PINTURES I RÈTOLS
LA FONT SL (25.493 €), LOCUBSA (32.761,59 €), ESTATGES SL
(25.075,82 €) i PINTURES ART NOU SL (24.244 €). Vista la
proposta que la Mesa de contractació s’acorda adjudicar el
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concurs de referència a FUSTERIA FREIXES SL, al ser l’oferta
menys dient.

 Per  a  l’adjudicació  del  subministrament  de  material  i
equipament esportiu pel departament d’esports, s’ha convocat
un concurs públic al que han postulat les empreses:

STAGE  (lot  1:  24.864,52  €;  lot  2:  3.259,58  €;  lot  3:
3.629,70 €; lot 4: 3.536,54 €).

 
GENMAT ACTIU (lot 1: 21.005,75 €; lot 2: 8.988,05 €; lot

3: 4.535,53 €; lot 4 (-); lot 5: 2.048,15 €).

FLAGOM (lot 1: 22.978,71 €; lot 1 bis: 20.891,89 €);

DIRECTE  (lot  1:  18.858  €;  lot  2:  4.538,91  €;  lot  3:
3.266,67 €; lot 4: 2.988,70 €; lot 5: 1.957,38 €).

Vista  la  proposta  de  la  Mesa  de  contractació  s’acorda
adjudicar el subministrament dels equipaments previstos als
lots 1, 2, 3, 4 a l’empresa STAGE MANAGEMENT, per l’import
de 35.289,92 €; els equipaments corresponents al lot núm. 5
a l’empresa DIRECTE, al ser, respectivament, les ofertes que
obtenen la major puntuació conforme als criteris de selecció
establerts al Plec de Bases.

 S’acorda convocar un concurs públic per a la substitució
dels  equips  de  gestió  i  control  d’accés  als  aparcaments
comunals.

6.- Subvencions.- S’acorda abonar a l’Entitat Unió Pro Turisme la
quantitat de 10.733,83 €, corresponent al diferencial pendent de
liquidar de la subvenció prevista per a l'any 2013.

Sessió de la Junta de Govern de data 7 de gener de 2014

1.- Pagaments.- S’aprova la relació de pagaments presentada per un
import de 39.898,95 €.

2.- 8è Concurs d’iniciatives ambientals.- S’acorda col·laborar amb
el  Centre  Andorrà  sostenible  a  l’organització  del  8è  Concurs
d’iniciatives ambientals, amb una aportació econòmica de 2.000 €,
que es destinaran als premis amb que es guardonaran les accions
que hagin realitzat durant el 2013 o que estiguin en procés de
realització  per  part  de  les  Entitats,  Associacions,  Escoles,
Empresaris en general i Ciutadans, en l’àmbit del desenvolupament
sostenible, la protecció del medi ambient i en general, l’educació
ambiental.
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3.- Escudella de Sant Antoni 2014.- Per a la preparació de la
tradicional escudella de Sant Antoni, s’ha efectuat una consulta
de preus a les empreses TREBALLS DE QUALITAT, MARCH I SEGARRA,
REBOST DEL PADRÍ i ANDORRANA DE RESTAURACIÓ, de les quals solament
ha presentat oferta l’empresa TREBALLS DE QUALITAT (1.000 racions
d’escudella,  vi,  moscatell  i  coca:  12.988,75  €).  Examinada
l’oferta presentada s’acorda adjudicar al titular de l’empresa
TREBALLS DE QUALITAT l’organització de l’Escudella de Sant Antoni
2014, per l’import de l’oferta.

4.-  Centre  d’Art.- S’acorda  contractar  a  l’empresa  “Compagnie
Barong” l’exposició “Mascares: el tresor d’Àfrica”, formada per 25
màscares  africanes,  12  fotografies  en  color  i  mapes,  que
s’exhibirà al CAEE del 4 de febrer al 22 de març del corrent. Junt
amb l’exposició s’organitzaran tallers de màscares amb material
reciclat  pels  escolars  de  primària.  L’import  aproximat  de  la
contractació, amb assegurances, transport i vinils inclosos, és de
5.340 €.

5.- Comissió Nacional Andorrana per a la UNESCO.- S’informa a la
Junta  de  Govern  que  la  Comissió  Nacional  Andorrana  per  a  la
UNESCO, mitjançant comunicació de data 3 de gener del 2014, ha
manifestat al Comú la seva voluntat de rescindir el contracte
d’arrendament del local situat al Centre Social i Recreatiu de
l’avinguda Fiter i Rossell, tot amb efectes al dia 28 de febrer
del 2014.

6.-  8è  Congrés  de  Turisme  de  Neu  i  de  Muntanya.- S’acorda
realitzar una aportació econòmica de 12.000 € per a l’organització
del 8è Congrés de Turisme de Neu i de Muntanya, que es celebrarà a
Andorra la Vella els dies 9 i 10 d’abril del 2014.

7.- Reunió de Cònsols.- S’acorda transferir l’import de 10.000 € a
favor del compte “Reunió de Cònsols”, corresponent a l’aportació
que efectua cada un dels set comuns.

Sessió de la Junta de Govern de data 13 de gener de 2014

1.-  Súpliques.- Es  resolen  les  súpliques  presentades,  núm.
1047/2014 (urbanisme), del  núm. 1/2014 al núm. 6/2014 (obres
menors), i del núm. 7/2014 al núm. 22/2014 (comerç).

2.- Pagaments.-  Es presenta a la Junta de Govern les relacions
núm. 38/2013 i 39/2013 de factures conformades per un import net a
pagar  de  16.932,53  €  i  214.964,65  €,  respectivament.  I
verificades,  s’acorda  procedir  al  seu  abonament  amb  càrrec  al
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capítol corresponent del pressupost. S’aprova també la relació de
pagaments presentada per un import de 12.733,83 €.

3.- Personal.- S’acorda prorrogar el contracte eventual dels Srs.:

- Bernardo FAELMOCA ROMERO (servei d’higiene viària) del 1 de
febrer al 31 d’octubre del 2014.

- Joao Manuel MOUTA DE SOUSA (servei d’higiene viària) del 1
de febrer al 31 d’octubre del 2014.

- Antonio Sergio ALVES TEIXEIRA (servei d’higiene viària) del
1 de febrer al 31 d’octubre del 2014.

 S’acorda ampliar la jornada laboral de la Sra. Mònica Sofia
DE CASTRO FERNANDES (Monitora eventual de l’Espai Jovent) de
10h a 15h setmanals.

4.- Col·laboració amb el Comú d’Ordino.- S’informa a la Junta de
Govern que conforme al que preveu  l’article 4 de la Llei 8/2005,
dels Agents de circulació comunals i a tenor de la demanda de
col·laboració formulada pel Comú d’Ordino i Protecció Civil, s’ha
autoritzat la participació de 2 Agents de circulació per a donar
suport a l’organització de la Copa del Mon Fis Snowboard Cross,
celebrada  els  dies  10,  11  i  12  de  gener,  i  un  Agent  a
l’organització dels Campionats Europeus d’esquí de muntanya la
Font Blanca, prevista pels dies 14, 15 i 16 de febrer del corrent.

5.- Andorra Turisme.- Vista la comunicació adreçada al Comú pel
gerent  d’Andorra  Turisme,  oferint  al  Comú  la  possibilitat  de
participar, en el marc del projecte  Art shopping solidari, a la
subhasta  les  obres  creades  per  artistes  nacionals  i
internacionals,  que  darrerament  han  estat  exposades  en  les
principals avingudes d’Andorra,

Considerant que la recaptació que s’obtingui d’aquesta subhasta va
destinada a una ONG o Associació benèfica a escollir per part de
la persona que resulti adjudicatària de l’obra, la Junta de Govern
acorda participar a la licitació de la producció núm. 1, de Chidy
Waine, per l’import de 2.500 €.

6.- Aparcament del Centre INÚU.- Vist l’acord adoptat per la Junta
de Govern en la sessió celebrada el dia 23 de setembre del 2013,
s’acorda prorrogar fins al dia 30 de juny del 2014 les condicions
econòmiques pactades amb la SEMTEE SA per a la utilització del pas
per  a  accedir  a  l’aparcament  del  Centre  INÚU,  a  través  de
l’aparcament comunal situat al Centre Caldea.
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Sessió de la Junta de Govern de data 20 de gener de 2014

1.-  Súpliques.- Es  resolen  les  súpliques  presentades  del  núm.
23/2014  al  núm.  26/2014  (Obres  Menors),  núm.  27/2014  (sense
contingut), del núm. 28/2014 al núm. 31/2014 (comerç), i del núm.
32/2014 al núm. 53/2014 (béns immobles).

2.- Pagaments.-  Es presenta a la Junta de Govern les relacions
núm. 40/2013 i 41/2013 de factures conformades per un import net a
pagar de 14.701,94 € i 57.758,30 €, respectivament. I verificades,
s’acorda  procedir  al  seu  abonament  amb  càrrec  al  capítol
corresponent  del  pressupost. S’aprova  també  la  relació  de
pagaments presentada per un import de 13.363,30 €.

3.- Personal.- 

 Vista  la  sol·licitud  presentada  per  la  Sra.  Anna  Bonet
Aguiló, per a l’obtenció d’un permís administratiu de dues
hores diàries per atendre al seu fill menor de nou mesos;
vist  el  reglament  de  permisos  administratius,  s’acorda
atorgar-li. D’altra banda i a petició de la interessada,
s’acorda agrupar les hores de permís i gaudir-les en 40 dies
naturals a comptar de la data d’alta mèdica.

 S’acorda  prorrogar  el  contracte  eventual  del  Sr.  Joan
Fernàndez Ulloa (Operari de la Deixalleria) del dia 1 de
febrer al 31 d’octubre del 2014.

 S’autoritza  la  inscripció  dels  Srs.  Ivan  Gómez  i  Ruben
Rajadell al curs de  Cross Fit que tindrà lloc a Barcelona
els dies 15 i 16 de març del corrent. El cost del curs és de
576 €, del qual el Comú en subvencionarà el 50 % sempre que
els interessats aportin els certificats de superació.

4.-  Instal·lacions esportives Comunals.-

 S’aprova el calendari de tancament de les instal·lacions
esportives del Comú per a l’any 2014.

 S’acorda  realitzar  la  parada  tècnica  de  les  Piscines
Comunals del 14 al 29 de juny.

 S’informa del calendari d’activitats esportives programades
per a l’any 2014.

5.- VIVAND.- S’acorda celebrar la nit VIVAND el dia 2 de maig
(divendres), atès que la data coincideix entre dos dies festius i
afavoreix  les  condicions  d’atracció  de  visitants  i  d’ambient
festiu. 

S’acorda també, a demanda d’algunes industries hoteleres situades
a l’àmbit de VIVAND, modificar el contingut dels tòtems indicadors
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situats a la cruïlla de l’avinguda de les Escoles amb l’avinguda
Carlemany, i la instal·lació definitiva del senyal de direcció
prohibida a la cruïlla del carrer Isabel Sandy amb l’avinguda del
Fener.

6.-  Colors  de  música  2014.- En  el  marc  del  programa  del  30
Festival Internacional Colors de Música 2014, s’acorda contractar
a  l’empresa  The project  el concert d’Antonio Orozco, que es
celebrarà el dia 3 d’abril a la Sala d’actes del Prat del Roure.
L’import de la contractació és de 20.000 €, més 6.000 € de la
fitxa tècnica i les despeses d’allotjament que estan pendents de
determinar. El preu del tiquet d’entrada serà de 30 €.

7.-  Publicitat  Institucional.- S’acorda  la  contractació  de
publicitat institucional als següents mitjans de comunicació per a
l’any 2014:

 Diari d’Andorra 13.167,00 €, IGI inclòs.
 Diari Bon Dia 10.450,00 €, IGI inclòs.
 Més Andorra  5.500,00 €, IGI inclòs.
 El periòdic d’Andorra 13.000,00 €, IGI inclòs.
 Andorra Televisió  7.994,25 €, IGI inclòs.
 RNA  2.612,50 €, IGI inclòs.
 SER/40 p.  2.284,60 €, IGI inclòs.
 Cadena Pirenaica  3.660,00 €, IGI inclòs.
 Andorra 1/flaix FM  2.612,50 €, IGI inclòs.
 Revista Eskapada  1.872,00 €, IGI inclòs.
 ANA  7.837,50 €, IGI inclòs.

TOTAL contractació 70.990,35 €, IGI inclòs.

8.- Expedients sancionadors.- Vist l’expedient sancionador incoat
al Sr. Ramon Canut Bové per acord de la Junta de Govern adoptat en
la  sessió  celebrada  el  dia  2  de  desembre  del  2013,  per  la
presumpta comissió d’una infracció urbanística de caràcter lleu,
consistent  en  la  “realització  d’obres  sense  disposar  de  la
llicència” 

Atès que la Junta de Govern ha pres coneixement de totes les peces
obrant  a  l’expedient  de  referència,  que  s’ha  tramitat  de
conformitat  amb  l’article  núm.  153  i  següents  de  la  LGOTU,
l’article 120 del Codi de l’Administració i els concordants del
Reglament Regulador del Procediment Sancionador

La Junta de Govern, en la sessió celebrada el dia d’avui adopta
una resolució motivada que clou l’expedient de referència, la part
dispositiva de la qual és la següent:

1. Confirmar l’aturament de les obres no autoritzades.

2. Requerir novament el Sr Ramon Canut per tal que aporti al
Comú en el termini de trenta dies naturals a comptar de la
notificació de la present, la sol.licitud de llicència de
modificació de projecte amb tots els plànols, memòria de les
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obres i altres documents justificatius de les mateixes, així
com la sol.licitud d’inscripció del bé immoble sobre el qual
es sol·licita la llicència al Registre de Cadastre del Comú;
amb l’exprés advertiment que de no fer-ho en el termini
esmentat,  o  de  resultar  les  obres  incompatibles  amb  la
normativa  urbanística  aplicable,  el  Comú  adoptarà
automàticament  la  resolució  de   demolició  de  les  obres
efectuades sense llicència i el retorn de les coses al seu
estat anterior, és a dir el tancament del pas entre els dos
edificis. 

3. Imposar al Sr. Ramon Canut Bové una multa de 500 €, quin
import haurà de ser satisfet dins dels mateixos terminis
indicats a l’apartat precedent per a la sol.licitud de la
llicència.

Junt amb els acords de la Junta de Govern, els consellers disposen d’una
relació  de  les  sol·licituds  resoltes  en  el  transcurs  de  les  sessions  de
referència, on s’especifica la identitat dels sol·licitants i l’objecte de les
demandes.

La  Sra.  Cònsol  Major  demana  als  presents  si  tenen  alguna  esmena,
comentari  o  demanda  d’informació  a  formular  en  relació  als  acords
sotmesos a ratificació.

Intervé la Sra. Cèlia Vendrell dient que té una qüestió a plantejar en relació
a  dos  acords  que  figuren  respectivament  a  les  actes  de  data  17  i  23
desembre  (punt  9  i  punt  6  respectivament),  ambdós  referents  als  treballs
d’embelliment del pont de la Tosca. Exposa el següent:

En l’acord que consta a l’acta de data 17 de desembre s’aprova un
complement d’obra per un import de 4.395,95 €, segons es diu degut
a que hi ha hagut circumstàncies imprevistes derivades dels criteris i
instruccions  de  l’Àrea  de  Patrimoni  Cultural  de  Govern.  Fins  aquí
podem estar d’acord, però en la sessió de la Junta de Govern de la
setmana següent,  23  desembre,  s’aprova  un  nou  pressupost  per  un
import de 11.228,79 €, al·legant que l’obra s’ha de fer  seguint els
criteris del Departament de Patrimoni de Govern. He estat a la Comissió
d’Urbanisme i  ja  vaig fer  la  pregunta en aquell  moment.  El  que no
entenc és aquest segon pressupost; el primer era degut a imprevistos de
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l’obra; el segon es degut a que la pavimentació de la plaça del costat
nord  del  pont,  els  treballs  de  serralleria  pel  subministrament  i
col·locació d’una barana i jardineres metàl·liques, s’han d’ajustar als
criteris del Departament de Patrimoni Cultural. Entenc que s’hagin de
respectar  aquests  criteris  fixats,  però  no  entenc  que  no  s’haguessin
previst un any abans, justament el 17 desembre de 2102, quan també
per  acord  de  la  Junta  de  Govern,  es  van  aprovar  els  treballs
d’embelliment d’aquest pont.

En conjunt, per tant, l’obra ha acabat amb un increment de cost de
més de 15.000 €. Entenc que pugui haver-hi imprevistos, però el que
no entenc és que s’hagi d’incrementar la partida en més de 15.000 €,
quan els criteris d’un any per l’altre no han variat, i s’haurien d’haver
tingut  en  consideració  fa  un  any.  En  Comissió  vaig  fer  la  mateixa
pregunta i no se’m va contestar satisfactòriament, per tant ,avui torno a
fer-la.

La Sra. Cònsol major cedeix la paraula al Sr.  Cònsol Menor per que en la
seva qualitat de president de la Comissió d’Urbanisme, aporti resposta a la
pregunta formulada. Diu el següent:

Li contestaré tal com ja se li  va contestar en el seu dia al si  de la
Comissió. El segon increment aprovat correspon a una part de l’obra
que no feia part del projecte inicial: la pavimentació de l’altre costat del
pont, les jardineres, la barana de sobre el pont i la serralleria per tapar
els tubs. Com li he dit, això no feia part del projecte inicial, però un cop
feta la remodelació de tot l’entorn (subvencionada per Govern en un
41%), in situ, i més si és en un entorn catalogat i no es tracta d’una
obra nova, poden sorgir diferents intervencions no previstes inicialment.
Això em sembla fàcil d’entendre, en un pont com és el pont de la Tosca
es fa molt difícil preveure la quantitat de treballs a fer. El cost final dels
treballs va ser de 39.000 €, que inclouen aquesta part que no es podia
preveure.  Un  cop  acabat  l’embelliment  de  la  primera  fase,  es  va
considerar que es podia acabar l’altra zona i l’altra pavimentació, i es va
decidir de fer-ho, per tenir un projecte global i un projecte acabat.

Intervé de nou la Sra. Cèlia Vendrell dient el següent:

Entenc el primer augment de 4.300 € per imprevistos. El segon vostè
ha dit que no formava part del projecte inicial. Si és així, se’m planteja
una  nova  pregunta:  perquè  no  es  van  tornar  a  demanar  tres
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pressupostos i es van adjudicar els treballs directament a l’empresa que
ja hi estava treballant fins llavors?

El Sr. Cònsol Menor respon dient que, d’una banda, perquè la quantitat no
suposa un increment  de més del  20% del  pressupost  i,  d’altra  banda,
perquè es tracta d’un empedrat de pedra seca i en una obra d’aquest tipus,
si  es  canvia  l’empresa i  el  picapedrer,  no es  pot  aconseguir  que l’obra
guardi una uniformitat, que és el que es pretenia

La Sra. Cèlia Vendrell posa de relleu que segons les xifres dites, no és cert
que l’increment no superi el 20% del pressupost inicial i que, per tant, hi
ha coses que, malgrat les explicacions, continua sense entendre 

La  Sra.  Cònsol  Major tanca  el  debat,  assenyalant  que  la  Comissió
d’Urbanisme serà el lloc indicat per acabar de resoldre els dubtes que han
sorgit.

I  clos  el  torn  d’intervencions,  el  Ple  ratifica els  acords de la  Junta  de
Govern  posats  a  consideració  en  el  dia  d’avui.  La  ratificació  es  fa  per
assentiment,  excepte pel que fa al punt que ha estat objecte de debat
(punt 6 de l’acta del 23 de desembre de 2013), el qual es ratifica per
majoria, atès que la Sra. Cèlia Vendrell i el Sr. Aleix Mañosas s’oposen a la
seva ratificació.

3. Proposta  d’acord  de  conformació  del  projecte  de  Pla
Especial pel desenvolupament de la UA-Sunc-04, “carrer
de l’Obac, part baixa”; si hi ha lloc, publicació i obertura
del termini d’informació pública, d’acord amb els articles
112.1 i 112.2 de la LGOTU
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Per  a  informar  sobre  aquesta  proposta,  la  Sra.  Cònsol  Major  cedeix  la
paraula al Sr. Cònsol Menor, que exposa el següent:

El  Comú d’Escaldes-Engordany,  en la sessió  celebrada el  dia 26 de
novembre del 2009, va acordar desenvolupar aquesta unitat d’actuació
UA-Sunc-04, carrer de l’Obac, pel procediment de Pla Especial.

Els motiu d’interès públic pel desenvolupament d’aquesta UA és dotar a
la parròquia d’un nou accés des dels vials exteriors, prolongant la trama
urbana actual de l’entorn i millorant l’accessibilitat des de la carretera
de  l’Obac  fins  al  centre  urbà,  concretament  a  la  zona  del  Clot
d’Emprivat, cosa que s’aconseguirà mitjançant la previsió d’obertura i
prolongació del carrer de Sant Antoni. 

Per tot plegat, conforme a l’article 67 del Reglament Urbanístic i als
articles  112,  113,  i  121 de la  LGOTU,  es  proposa  la  iniciació  del
procediment  per  a  l’aprovació  administrativa  del  projecte,  donant  la
seva conformitat i sotmetent-lo a informació pública.

Intervé a continuació la Sra. Cèlia Vendrell, exposant el següent:

Avui s’aprova el projecte de Pla Especial de desenvolupament de la UA-
Sunc-04 i en la passada sessió de Consell es va aprovar el projecte de
pressupost  2014.  En  aquest  pressupost  es  preveu  una  partida  de
150.000 euros   per  la  redacció  del  projecte  i  la  construcció  de  la
prolongació  del  carrer  Sant  Antoni  fins  a  la  carretera  de  l’Obac.
Esperem que sigui així i que l’equip de la majoria comunal honori el
seu  compromís  reflectit  en  el  pressupost  2014.  I  per  tant,  que  no
succeeixi com amb el compromís fet en el pressupost 2013, en el qual
es preveia una partida de 680.000 € per a l’embelliment del darrer
tram de l’avinguda Carlemany; obra que no s’ha fet i que no va haver-hi
mai la intenció de fer durant l’any passat.

En tot cas, pel que fa al projecte avui presentat, nosaltres no volem ser
un obstacle per tirar-lo endavant i per tant, li donem el nostre suport.

En referència a la decisió de no dur a terme l’embelliment de la part alta
de l’avinguda Carlemany, la Sra. Cònsol Major respon a la Sra. Vendrell que
ella també era present a les reunions amb els comerciants de la zona, i que
per tant hauria de saber que uns quants factors van portar a considerar que
el  moment  planejat  per  realitzar  els  treballs  no  era  el  més  adient;  en
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particular, la pròpia petició dels comerciants en aquest sentit, i el fet que
la construcció d’una rotonda a la carretera de l’Obac per part de Govern,
complicava molt la mobilitat i el tancament del trànsit a la zona.

Insistint sobre la qüestió, la Sra.  Cèlia Vendrell exposa que tot i entendre
els motius dels comerciants, hi ha sobrats motius d’interès general per no
haver demorat l’execució del referit projecte. En aquest sentit esmenta la
necessitat de renovar tant la xarxa d’aigües residuals (construcció de la
xarxa separativa) com la d’aigües potables de la part alta, ambdues molt
obsoletes. Posa especial èmfasi en l’existència d’una vàlvula de retenció en
la xarxa d’aigua potable que, si no és renovada, podria trencar-se i deixar
bona part de la parròquia sense subministrament d’aigua.

El Sr.  Cònsol  Menor sol·licita  intervenir  per sortir  al pas de les  darreres
afirmacions de la Sra. Cèlia Vendrell,  les quals titlla  d’alarmistes i  creu
improcedents, atès que l’abastament d’aigua a la parròquia en cap cas està
en perill. Admet que, en efecte, la xarxa és antiga i requereix intervencions,
però que si la Sra. Vendrell hagués assistit a la darrera reunió del Consell
d’Administració de CAPEESA, hauria sentit al seu president informar que
totes  les  intervencions  a  fer  en  un  futur,  CAPEESA  les  farà,  i  que
l’abastament d’aigua a Escaldes en cap cas està en perill.  Insisteix per
tant, en considerar totalment fora de lloc voler alarmar a la població amb
aquest tipus d’afirmacions.

Respon de nou la Sra.  Cèlia Vendrell dient que ni s’inventa res ni vol ser
alarmista,  ja  que  el  coneixement  que  té  ella  sobre  aquesta  qüestió
justament li ve de les reiterades advertències que ha fet el president de
CAPEESA sobre l’existència d’aquest punt crític a la xarxa 

I clos el torn d’intervencions, per assentiment, el Ple aprova la proposta de
conformació del projecte de Pla Especial pel desenvolupament de la UA-
Sunc-04, “carrer de l’Obac, part baixa”; i la seva consegüent publicació i
obertura del termini d’informació pública
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4. Proposta d’aprovació del Pla Especial pel desenvolupament
de la UA-Sunc-02, “avinguda del Pessebre, part alta”

Per  a  informar  sobre  aquesta  proposta,  la  Sra.  Cònsol  Major  cedeix
novament la paraula al Sr. Cònsol Menor, que exposa el següent:

El Comú d’Escaldes-Engordany en la sessió celebrada el dia 25 de maig
de 2012, va donar conformitat al projecte del Pla Especial de la unitat
d'actuació  en  sòl  urbà  no  consolidat  UA-Sunc-02,  "avinguda  del
Pessebre, part Alta", que inclou els següents terrenys:

Zona 1: terrenys delimitats al nord, per l’avinguda del Pessebre; al
sud,  per  sòl  urbà  consolidat  UA-Suc-01;  a  l’est,  per  sòl  urbà
consolidat UA-Suc-60 i UA-Suc-45 i per sòl urbà no consolidat UA-
Sunc-03; i a l’oest, pel cementiri comunal UA-Suc-01.

Zona 2: terrenys delimitats al nord, per l’avinguda del Pessebre; al
sud, pel riu Valira del Nord; a l’est, pel cementiri comunal UA-Suc-
01; i a l’oest, per sòl urbà consolidat UA-Suc-46.

En el termini d’informació pública al que fou sotmès el referit projecte
es va formular una escrit d’al·legacions per part del Sr. Joan Rossell
Mas,  les  quals  han  estat  parcialment  acceptades  i  incorporades  al
projecte. No obstant, es proposa desestimar l’al·legació formulada en el
sentit  que la parcel·la resultant núm. 2, de la seva propietat, no pot
tenir immediatament la condició de solar fins i tant no s’hagin complert
els  requisits  establerts  als  articles  107,  110  i  111  del  Reglament
urbanístic.

Com sigui que s’han realitzat tots els tràmits establerts per la normativa
d’aplicació i el projecte compta amb l’informe favorable de la Comissió
Tècnica d’Urbanisme, es proposa la seva aprovació per part del Ple i
posterior publicació.

I no havent-hi cap intervenció sol·licitada, per assentiment, el Ple aprova el
Pla  Especial  pel  desenvolupament  de  la  UA-Sunc-02,  “avinguda  del
Pessebre, part alta”

   19



Llibre d’Actes del Comú d’Escaldes-Engordany  –  Any 2014  –   Sessió ordinària de data 10 de febrer

5. Proposta  de  ratificació  del  protocol  corresponent  al
desenvolupament dels projectes del programa Infoturisme
2013, d’acord amb el conveni de col.laboració  de data 5
de  març  del  2013,  signat  entre  els  comuns  i  Andorra
Turisme SAU

La Sra. Cònsol major infroma al Ple que el dia 5 de març del 2013, els
Cònsols de les set parròquies van signar un conveni de col.laboració amb
Andorra  Turisme,  SAU  pel  desenvolupament  d’accions  conjuntes  de
màrqueting turístic, dins del marc del programa Infoturisme. Es presenta
avui al Ple la proposta de ratificació del protocol d’actuació dels projectes
que  s’han  desenvolupat,  amb  les  seves  condicions  tècniques,
administratives i econòmiques.

I no havent-hi cap intervenció sol·licitada, per assentiment, el Ple aprova la
proposta presentada.

6. Proposta  de  nomenament  del  Sr.  Josep  Ramon  Tudel
Cuberes com a membre representant del Comú al Consell
d’Administració de CAPEE, SA

La Sra. Cònsol Major informa que, conforme als Estatuts socials de CAPEE,
SA, es presenta al Ple la proposta de nomenar al Sr. Josep Ramon Tudel
Cuberes  com  a  membre  representant  del  Comú  al  sí  del  Consell
d’Administració de CAPEE SA, en substitució de la Sra. Cèlia Vendrell.
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Intervé a continuació la Sra. Cèlia Vendrell, expressant el seu agraïment a la
majoria comunal per haver-li permès ser membre representant del Comú al
Consell d’Administració de CAPEESA els dos darrers anys, i desitjant al Sr.
Josep  Ramon  Tudel  bona  feina  i  molt  d’encert  en  el  seu  nou  càrrec.
Tanmateix diu voler afegir que no comparteix totalment la decisió presa, i
la  lamenta  en  la  mesura  que,  per  la  seva  experiència  i  vinculació
professional de més de vint anys amb el món de l’aigua, considera que
podia haver seguit fent aportacions positives al Consell d’Administració de
CAPEESA.

I, no havent-hi altra intervenció sol·licitada, per assentiment, el Ple aprova
el  nomenament  del  Sr.  Josep  Ramon  Tudel  Cuberes  com  a  membre
representant del Comú al Consell d’Administració de CAPEE, SA

7. Proposta  de  ratificació  dels  acords  adoptats  per  la
Comissió de Gestió de la Vall del Madriu-Perafita–Claror en
el curs de la sessió celebrada el dia 19 de novembre del
2013

Núm. Acta: 08/13
Dia: 19.11.2013
Hora: 10 h
Acabament: 11.30 h
Lloc: Comú d’Andorra la Vella
Assistents: 

 Hble.  Sra.  Maria  Rosa  FERRER,  cònsol  major  d’Andorra  la  Vella,
presidenta de torn de la Comissió de Gestió

 Hble. Sr. Jordi MAS, cònsol major d’Encamp 
 Hble. Sr. Josep MAJORAL, conseller de Medi Ambient del Comú de Sant

Julià de Lòria
 Hble. Sra. Trini MARIN, cònsol major del Comú d’Escaldes-Engordany
 Sra. Susanna SIMON, directora del Pla de gestió de la vall del Madriu-

Perafita-Claror
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 Sra. Meritxell SALDES, cap d’àrea de Medi Ambient del Comú d’Andorra
la Vella, en substitució de la secretària general del Comú d’Andorra la
Vella, secretària de torn de la Comissió de Gestió.

S’excusa l’absència de la Sra. Meritxell  PÉREZ, secretària general del
Comú d’Andorra la Vella, secretària de torn de la Comissió de Gestió.
Per aquest motiu, se’n deleguen les funcions a la Sra. Meritxell SALDES.

Els temes tractats en aquesta reunió han estat: 

1.- Lectura i aprovació de l’acta 07/13 de la reunió celebrada el 27 de setembre del 2013,
que s’aprova per assentiment, incloent les modificacions proposades en els punts 4 i 5.

2.-  Informe  expert  UNESCO: es  presenta  a  la  CG  l’informe  realitzat  pel  Sr.  Pierre
Galland, consultor expert de la UNESCO, relatiu a la missió que va dur a terme entre els
dies 25 i 28 d'agost d’enguany. S’acorda informar la Junta de Govern de les conclusions
d’aquest informe, així com remetre’l a tots els membres del Consell Assessor juntament
amb una carta signada per la presidenta de torn de la CG (a l'associació dels cortalans
de la vall la carta la signaran  la presidenta de la CG i la Cònsol del Comú d’Escaldes
Engordany), el dimecres 27 de novembre, mitjançant els manadors del Comú d’Andorra
la Vella. 

També s’acorda convocar una roda de premsa el proper dimecres 27 de novembre, a les
11 h, al Comú d’Andorra la Vella, per a la presentació de l’informe.

3.- Pressupost VMPC: s’acorda l'aportació de cada comú a la gestió de la VMPC per al
2014, seguint les línies del pressupost de l’exercici 2013. Es validen els conceptes de
despeses per a l'exercici 2014. S’acorda que, en la producció dels plànols de la VMPC,
es destinarà un espai publicitari  per instal·lacions públiques i turístiques comunals i/o
privades per qui ho vulgui contractar, amb l’objectiu de finançar la seva producció.

4.-  Seguretat  a  la  VMPC:  s’acorda  enviar  des  del  Comú d’Andorra  la  Vella,  com a
presidència de torn de la CG, la carta al Ministre de Turisme i Medi Ambient, demanant la
col·laboració dels banders en la vigilància de la vall.

Així  mateix,  s’acorda  sotmetre  a  l’aprovació  de  la  Junta  de  Govern  de  cada  comú,
membre de la CG, la proposta d’establir un cos de vigilància a la vall amb personal dels 4
comuns, així  com la previsió,  si  s’escau, de la contractació d’eventuals  durant  l’estiu
2014.

5.-  Conveni  ramaders:  s'acorda  procedir  a  l’estudi  del  conveni  relatiu  a  “la  gestió
financera i l’accés del bestiar de renda a la muntanya per part dels tres comuns de la
pastura del bestiar boví i equí dels ramaders a les muntanyes de les tres parròquies”,
incloent  la  gestió  del  ramat  oví,  i,  en  una  propera  reunió,  es  procedirà  a  la  seva
aprovació, si s’escau.
6.- Zonificació de la VMPC: s'acorda que es revisarà l'informe de zonificació per part dels
tècnics dels comuns de la CG de la VMPC.

7.- Centre d'Interpretació: Es presenta el document per a la consulta de preus per al
disseny i supervisió del condicionament del centre d'interpretació de la vall del Madriu-
Perafita-Claror. El contingut del missatge del centre ha estat treballat des de la direcció
de la VMPC, i per a l'estructura narrativa i museística es comptarà amb la col·laboració
del Sr. Albert Villaró, director d’Arxius i Recerca del Comú d'Andorra la Vella. S'informa
que el plec està en via de revisió per part del gabinet jurídic del Comú de Sant Julià de
Lòria.
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8.-  Qüestionaris: s’informa de les conclusions extretes de l’informe corresponent a les
enquestes  de la  campanya d'estiu,  i  que  les necessitats/mancances d’instal·lacions  i
serveis pels visitants es preveuran per executar dins del pressupost 2014. 

9.-  Web de la VMPC: s'acorda que la web de la VMPC estarà a disposició pública per
consultar tots els documents de la CG, un cop s’hagin aprovat, incloent les actes de la
CG.

10.- Cartells informatius: s’acorda el document relatiu a les característiques que hauran
de seguir  els cartells que vulguin instal·lar els propietaris privats.  El disseny ha estat
validat per Patrimoni Cultural.  Així  mateix,  s’acorda que s’inclourà el  procediment per
encarregar  la  seva  producció,  tal  com  està  establert  en  el  manual  de  senyalització
d’itineraris privats.

11.- Formació del personal dels Departaments de Cultura i Turisme del Comú Escaldes-
Engordany:  s’informa  que  la  directora  del  pla  de  gestió  impartirà  una  formació
relacionada amb la VMPC i la seva gestió als Departaments de Turisme i Cultura del
Comú d’Escaldes Engordany.  S’acorda que s’ampliï  la  oferta  a la  resta dels  comuns
membres de la CG, sent un màxim de 4 persones per comú. Alhora, s’acorda que cada
comú determinarà les persones de contacte de Turisme i Medi Ambient a la directora del
pla de gestió per tal de concretar els assistents, els continguts i les dates de formació.

12.-  Conveni de col·laboració amb els parcs naturals de Sorteny i del  Comapedrosa:
s’informa de la versió final del conveni i s’acorda que es procedeixi a la seva aprovació
per Consell de Comú de cada membre de la CG. Així mateix, s’acorda convocar una roda
de premsa per a la seva signatura, amb la presència dels comuns membres de la CG i
dels comuns de La Massana i d’Ordino.

13.- Refugi del Riu dels Orris: s’informa del canvi de teulada del refugi del Riu dels Orris,
prèvia  acceptació  del  Patrimoni  Cultural  del  Govern.  Aquesta  actuació  ve  donada
després que els ramaders ho demanessin a la CG. 

14.-  Pla d'ús públic: s’informa que l'esborrany de pla  d'ús públic  ja està revisat  pels
tècnics  de medi  ambient  de  cada  comú.  Queda pendent  de les  aportacions  que  es
puguin rebre del Consell Assessor.

15.- Refugi guardat de l'Illa: s’informa que el document per a la justificació de la creació
d'un refugi  guardat  a la  VMPC ha estat  validat  pels  tècnics de medi  ambient  dels 4
comuns, així com per part del Departament d'Obres del Comú d'Encamp.  

16.-  Consell Assessor: s’acorda convocar la propera reunió del Consell Assessor per al
proper dimecres 27 de novembre, a les 12 h, al Comú d’Andorra la Vella.

Fora de l’ordre del dia: 

17.-  Presentació conveni RAMSAR: la presidenta de torn de la CG vol deixar constància
que s’ha incomplert l’acord de la reunió de la CG del passat del 27 de setembre per
realitzar la roda de premsa conjunta amb el Ministeri de Medi Ambient. Es va celebrar la
roda de premsa únicament per part del Ministeri de Turisme i Medi Ambient, sense la
presència de cap comú membre de la CG. 

18.-  Suport informàtic per al control pressupostari de la CG de la VMPC: s’acorda que
l’eina informàtica que es va crear des del Comú d’Encamp per al control de la gestió
pressupostària es pugui utilitzar per la resta de comuns quan exerceixin de president de
torn  de  la  CG,  sota  prèvia  autorització  del  Comú  d’Encamp.  El  Comú  d’Encamp
n’autoritza aquest ús.  
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Sense cap altre tema a tractar, s’aixeca la sessió i s’acorda convocar la propera reunió
de la Comissió de Gestió, el divendres 10 de gener del 2014, a les 10.00 h, al Comú de
Sant Julià de Lòria, per realitzar el traspàs de la presidència de la CG. 

La Sra. Cònsol Major demana als presents si respecte als acords posats a
consideració tenen alguna esmena, comentari o demanda d’informació a
formular:

Intervé la Sra. Cèlia Vendrell dient que no té res a objectar sobre els acords
presentats,  però  sí  en  relació  a  una  mancança;  la  del  pressupost  de
funcionament de la Comissió de Gestió per a l’exercici 2014, el qual no ha
estat presentat. Sol·licita per tant, que es faci arribar al seu grup aquest
pressupost.

La Sra.  Cònsol Major diu prendre nota de la demanda i informa que en
l’acta  de  la  següent  reunió  de  la  Comissió,  ja  hi  figurarà  el  detall  del
pressupost.

I no havent-hi altra intervenció sol·licitada, per assentiment, el Ple ratifica
els  acords  adoptats  per  la  Comissió  de  Gestió  de  la  Vall  del  Madriu–
Perafita–Claror en la sessió celebrada els dia 19 de novembre de 2013.

8. Informes de caràcter general

La Sra. Cònsol Major informar que el Sr. Xavier Espot Miró, a demanda del
Comú, ha prorrogat un any més la cessió gratuïta dels terrenys de la seva
propietat destinats a horts que conreen la gent gran de la parròquia. 

En nom del Comú i del col·lectiu de la gent gran, es fa constar l’agraïment
a Casa Sucarana per la seva col·laboració i bona disposició demostrada des
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de fa molts anys amb la cessió gratuïta de l’ús d’aquests terrenys a benefici
social.

9. Precs i preguntes

La Sra. Cònsol Major informa que d’acord amb el procediment regulat a
l’article  23.2  del  l’Ordinació  sobre  organització  i  funcionament  dels
comuns,  els  consellers  del  Partit  Socialdemòcrata  i  Independents  han
registrat a la secretaria general del Comú les peticions a les que el Sr.
Secretari  General  anirà  donant  lectura  a  continuació  –es  transcriuen
seguides en cada cas de les respostes i intervencions subsegüents-.

1) Ara que fa 10 anys de la Declaració com a Patrimoni Cultural de la Unesco
de la vall del Madriu, Perafita i Claror (7 de juliol de 2004), 2 anys de la
creació de la Comissió de Gestió de la Vall (14 de desembre de 2011),
gairebé 2 anys de la incorporació de la Sra. Susanna Simon com a directora
del Pla de gestió (2 de maig de 2012) i 6 mesos desprès de la visita del Sr.
Galland (del 26 al 28 d’agost de 2013), voldríem saber quin és finalment el
model de gestió que es vol implantar a la Vall.

Sra. Cònsol Major:. La línia que es segueix quant al model de gestió de la vall del Madriu-
Perafita-Claror no ha canviat des de la creació de la comissió de gestió ara fa 2 anys: un
model sostenible, que compatibilitzi el lleure i la conservació del patrimoni, tal com indica
el pla de gestió de la vall del Madriu-Perafita-Claror. Els objectius de la gestió són clars:
desenvolupar, sempre de manera controlada, el turisme a la vall i  alhora vetllar per la
conservació del patrimoni, tant cultural com natural.

En aquesta direcció van totes les accions que s'han dut o que s'estan duent a terme des
de la comissió de gestió: zonificació de l'espai, pla d'ús públic, comptatge dels visitants,
demanda d'assessorament a la UNESCO, signatura de convenis amb els ramaders i amb
els  altres  espais  protegits  d'Andorra;  per  citar  només  algunes  de  les  accions  que  es
desenvolupen per dur a terme una bona gestió de l’espai protegit. Pel que fa a la vessant
turística, s'ha donat una imatge corporativa a la vall, nova senyalització, una pàgina web,
un  vídeo  promocional,  i  un  nou  centre  d'acollida  dels  visitants;  per  nomenar  només
algunes de les tasques que s'han o s'estan treballant.

Durant  aquests  dos  anys  s'ha  estat  doncs,  assentant  les  bases  per  dur  a  terme  la
conservació i la valorització de la vall. Ja s'ha fet molta feina, però des de la comissió de
gestió som conscients de que encara en queda molta per fer. Entre altres, queda establir
una estratègia d'accés clara que ajudi els propietaris a mantenir el seu llegat, però que
sigui compatible amb la denominació que ens va atorgar la UNESCO. Com bé vostè ens
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recorda en la seva pregunta, els dies 26 i 28 d'agost vam rebre la visita del Sr. Galland i
aquesta setmana ens reunirem amb els propietaris privats d'Escaldes-Engordany per parlar
d'aquest tema. Una reunió a la qual vostè també està convidada com a membre del Comú
d'Escaldes-Engordany, perquè entenem que la minoria també ha d'estar informada. 

El model de gestió que s'està implantant es defineix doncs per la seva sostenibilitat en
tots els aspectes, i segueix les línies que es van definir al Pla de gestió.

Sra. Cèlia Vendrell: Tot el que vostè m’ha esmentat és el que jo també volia dir-li. S’han fet
coses: es va crear la comissió gestora, es va nomenar la directora, s’ha dissenyat un logo,
s’ha desenvolupat la pàgina web, s’han encarregat estudis tècnics sobre la zonificació, es
va demanar a la Unesco que vingués un consultor extern i que emetés un informe sobre la
vall .... Però malgrat aquests moviments fets, al nostre entendre encara no hi ha definit el
que es vol fer realment a la vall.  Es vol fer un turisme compatible amb la natura i el
patrimoni cultural de la vall, i en això hi estem tots d’acord des de fa 10 anys, però no
s’ha posat sobre la taula el que realment es vol fer amb la Vall: Què es vol fer amb les
bordes de Ràmio? Es volen habilitar o no es volen habilitar? Volem que hi pugin turistes a
peu, amb ase , amb cavalls, amb cotxe....? Crec que s’estan fent coses, però sense tenir
un objectiu ben clar de quin model de gestió volem per la vall. Això encara no ho tenim
clar i crec que és la base, saber el que hi volem fer. 

Tenim una vall que és única al Pirineu i per tant crec que hem de posar entre tots els
nostres coneixements per poder desenvolupar un pla sobre el que hi volem fer. I aquí
deixaria  de  banda si  som d’un partit  o  d’un  altre,  perquè la  vall  en  el  seu  80% és
d’Escaldes i el comú més implicat és el d’Escaldes, com es denota en les actes de la
comissió gestora, on la majoria de les vegades la Cònsol del Sant Julià es fa representar
per algú del seu comú i, en canvi, pràcticament mai, la Cònsol d’Escaldes ha delegat la
seva presència. Escaldes està molt implicada en la vall i hauríem de crear sinèrgies entre
tots per forjar un projecte al que fins i tot els cortalans s’hi adherissin, i que aquesta vall
esdevingués realment un referent turístic per Escaldes i per Andorra. 

És en aquest sentit en el que anava la nostra pregunta, no en el de posar el dit a la llaga
sobre si s’han fet o no s’han fet coses, sinó en el de  dir “fem alguna cosa”, i en aquest
aspecte, la minoria del nostre comú i dels altres ens sentim apartats. No se’ns va acceptar
la nostra proposta de parlar amb el Sr. Galland (vam fer una carta als quatre comuns
demanant-ho i la petició ens va ser denegada). Per visitar a la Sra. Susanna Simon també
vam haver de fer una carta i al cap d’un anys sens va donar autorització per veure-la. Vam
demanar poder fer reunions periòdiques amb ella i se’ns ha denegat.

Nosaltres  aquest  projecte  l’entenem  com  un  projecte  de  parròquia,  ni  de  dretes  ni
d’esquerres, i per tant és un projecte en el qual hi volem participar activament. Però la
informació sobre el  mateix se’ns va donant en comptagotes,  perquè la informació que
se’ns dóna amb les actes és només un resum que se’ns dóna amb retard (ara mateix
encara no tenim el pressupost 2014).  Per tant,  creiem que tot  plegat s’està enfocant
malament i no sé perquè (ho he intentat pensar moltes vegades des d’un punt de vista
polític), quina és la causa que fa que se’ns doni informació en comptagotes, que se’ns
denegui reunions periòdiques amb la Sra. Simon i se’ns denegués veure al Sr. Galland
quan va venir. Creiem que nosaltres, tots, podem fer aportacions a aquest projecte per
poder tirar-lo endavant i que, d’aquí 10 anys, totes aquestes històries siguin coses del
passat.

   26



Llibre d’Actes del Comú d’Escaldes-Engordany  –  Any 2014  –   Sessió ordinària de data 10 de febrer

Sra.  Cònsol Major: Estic totalment d’acord en que la implicació de tot l’equip comunal,
majoria i oposició, és necessària. Totes aquestes accions, o aportar idees o el treball, han
de ser una feina d’equip. No estic d’acord però, quan diu que la informació se li fa arribar
en comptagotes, perquè tota se li fa arribar, amb les actes que ratifiquem al Ple i en
reunions anteriors al Ple on sempre l’informo, per exemple, sobre els actes que es faran
aquesta any amb motiu del 10è aniversari de la proclamació de la vall com a patrimoni de
la Unesco. Sí que es va fer una sol·licitud per veure la Sra. Simon, i ella els va atendre. 

Respecte a les accions que es poden dur a terme a la vall, hi ha un pla d’ús que encara no
està aprovat pel Ple, però les directrius que es va donar a secretaria al respecte van ser
que  tot  l’equip  comunal  fos  informat  al  respecte.  En  aquest  pla  d’ús  hi  ha  molta
informació. Era molt important el desenvolupament d’aquest pla perquè hi havia moltes
mancances, i potser és una feina que no es veu, però que és gran i s’ha de fer, perquè
sense aquestes bases no es pot tirar endavant, per exemple, la construcció de les bordes a
les que vostès es referia. Pel que fa a la problemàtica de l’accés, tenim un informe i el
tenim  tots,  no  es  va  amagar,  es  va  fer  una  roda  de  premsa,  es  va  comunicar  als
cortalans.... 

El que tinc molt clar és que vostès han estat informats de cada decisió o fet relacionat
amb el pla de gestió. Penso que compleixo en informar-los de tot el que es tracta a la
Comissió de Gestió, i també al Consell Assessor que es reuneix dos cops a l’any. Saben la
data que es farà i el tractat abans de tenir l’acta. Sento insistir-hi, però d’informació en
comptagotes, res.

I estic totalment d’acord amb el que vostè diu: que és una vall el suficientment important
per que hi participi tothom, tots els ciutadans i tots els consellers amb independència de
colors polítics. És tracta d’un tema de país i sobretot dels quatre comuns.

Sra. Cèlia Vendrell: Jo quan dic que rebem la informació en comptagotes és perquè rebem
les actes quan ja ha passat tot. Ara mateix hem aprovat la del 19 de novembre i estem a
10 de febrer. Se’ns dóna informació amb molt temps de retard i és la informació d’una
acta, per tant, molt esquemàtica. 

Però deixant de banda això, torno a dir, ens sentim relegats fins i tot a inferior nivell que
els ciutadans, els qual segurament tenien més fàcil l’accés al Sr. Galland que nosaltres
mateixos. I pel que fa a la Sra. Susanna Simon, vam demanar per escrit dos coses: la
primera poder tenir una reunió amb ella (i el que va costar) i la segona, per fer reunions
periòdiques. Això darrer se’ns ha denegat dient que ja se’ns subministra informació. A
veure, quan es parla directament amb una persona, és evident que s’obté  informació de
primera mà molt més precisa que la que se’ns pugui donar a través d’una altra persona. I
això es el  que estem demanant:  poder treballar  de forma molt més directa en aquest
projecte.

Als cortalans també se’ls ha de fer participar, i crec que se’ls fa participar de forma molt
subsidiària. De tant en tant ens reunim amb ells, però per explicar-els-hi la carta del Sr.
Galland (va venir a l’agost i l’informe és d’octubre o novembre)  no ens reunirem amb ells
fins al febrer. Per tant, la informació en aquest sentit no és prou àgil. No sé si hi ha
interès o no en que això sigui així, però la informació no és prou àgil. Jo crec que aquest
tema hauríem d’agafar-lo d’una vegada per totes amb decisió, entre tots, i lluitar per ell,
cosa que crec que no està fent cap dels quatre comuns implicats

Sra.  Cònsol  Major:  Acabarem aquí  aquest  debat,  però  insisteixo  pel  que  respecta  als
cortalans. Només tenir l’informe del Sr. Galland, al cap d’una setmana van ser convocats.
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Altra cosa és que el debat sobre l’informe al si de la Comissió s’hagi retardat més, però
una vegada això s’ha fet, els cortalans han tornat a ser convocats per aquesta setmana.

2) Sis mesos desprès del tancament al trànsit rodat de l’avinguda Carlemany, i
amb  un  clar  exercici  de  transparència  envers  els  ciutadans  d’Escaldes-
Engordany, agrairíem que se’ns llistés totes les actuacions fetes abans del
tancament i  fins a data d’avui,  amb l’escandall  de costos de cadascuna
d’elles. 

Sra.  Cònsol  Major:.  Comptant el concurs de les càmeres,  l’estudi i definició del  Place
Branding,  que  són  els  imports  més  significatius,  els  costos  de  Vivand,  incloent  les
despeses  de  pintura,  mobiliari,  etc,  ascendeixen   fins  a  la  data  a  294.322,32 €.  A
l’anterior  import  s’hi  ha  d’afegir  també  la  quantitat  de  23.650  €,  que  corresponen
únicament a honoraris del lletrat i despeses judicials en relació als recursos interposats a
la Batllia.

Aquests  imports  i  els  detalls  dels  conceptes  carregats  en  aquest  capítol  i  dels  altres
referits a Vivand, han estat prèviament aprovats per la Junta de Govern i exhaustivament
detallats en les relacions de pagaments que s’han aprovat des de les Comissions. Tot i
així,  en  tot  moment  estan  a  la  disposició  dels  consellers  que vulguin consultar-los  al
Departament d’Intervenció o de Finances.

Sra.  Cèlia Vendrell:  En els 218.000 € hi ha inclòs el salari del gerent que tenim fins al
mes de juny? Jo el que voldria es que se’ns facilités tota aquesta informació. És a dir, que
no haguem d’anar a intervenció a demanar el desglossament de costos i que això constés
a  l’acta,  perquè  crec  que  tots  els  ciutadans  de  la  parròquia,  estiguin  a  l’avinguda
Carlemany o no, tenen dret a saber quin és el cost de Vivand. I no és perquè estiguem en
contra  del  projecte,  sinó  perquè  molts  ciutadans  se  m’han  adreçat  a  mi  fent-me  la
pregunta de quan costa Vivand, i vull que el Comú pugui respondre a aquesta pregunta. És
evident que un projecte d’aquestes característiques té un cost, doncs expliquem-lo a la
ciutadania.  Aquest era l’objectiu de la pregunta i m’agradaria que es reflectís a l’acta
d’aquesta sessió el que nosaltres estem demanat: les actuacions fetes fina a data d’avui i
l’escandall de costos de cadascuna d’elles.

Sra. Cònsol Major: Com vostè comprendrà no li puc detallar aquí, pas per pas, les compres
que s’han fet. Vostè participa també a la Comissió, té el detall de tot i, sobretot, aquest
ciutadà que a vostè li demana quan ens hem gastat, que sàpigui que aquesta informació
és pública i figura detallada a les actes de la Junta de Govern, actes que vostè li pot
ensenyar o dir-li com pot accedir a la consulta. En un Ple de Comú no detallarem tota la
informació, informació que vostè té, perquè participa a la Comissió de Turisme i perquè tal
com li he dit, qualsevol conseller pot anar a la intervenció i aclarir qualsevol dubte

Sra.  Cèlia  Vendrell:  Jo  sobre  dubtes  amb  les  factures,  en  principi  faig  confiança  al
conseller  de  turisme  i  no  crec  que  en  aquest  aspecte  hi  hagi  res  amagat.  Es  tracta
senzillament que, en un exercici de transparència, a mi m’agradaria que totes les partides
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aprovades  en  diferents  Juntes  de  Govern  quedessin  reflectides  en  l’acta  de  la  sessió
d’avui, i estalviar així al ciutadà d’entrar en la multitud d’actes de la Junta de Govern

3) En  relació  a  la  senyalització  de  la  parròquia,  quan  Escaldes-Engordany
disposarà  d’una  senyalització  per  la  circulació  viària  i  pedestre,  clara,
precisa i visible, indicant els centres d’interès, coma ara el CIAM, el CAEE,
l’aigua termal amb la font del Metge, el nucli antic, la part alta, Vivand, els
aparcaments, entre altres?

Sra. Cònsol Major:. Tal i com ja s'indicava a l'inici de la memòria dels pressupostos per al
2014 del Departament de Turisme, aquest any s’han pressupostat totes aquelles activitats
lligades a la promoció turística i comercial de la parròquia, com és la senyalització. Tot i
que ja disposa de la mencionada informació,  passaré a detallar-li  les accions amb les
quals es treballarà aquest any i de les quals també en serà partícip com a membre de la
comissió de Turisme. 

Enguany es preveu la senyalització del centre històric de la parròquia, la part Alta, així
com les fonts d’aigua termal, i donar continuïtat als directoris comercials en format tòtem
en aquesta zona, els quals tenen un cost zero per als comerciants. Així mateix també es
contempla  poder  senyalitzar  les  diferents  entrades  de  la  parròquia  i  els  aparcaments
comunals amb el mapa de la zona.

Actualment s’està treballant en la realització del nou plànol de la parròquia, que es preveu
que estigui realitzat cap a la primavera. Un cop estigui realitzat, serà la base per a:

La realització de la senyalització de la part Alta, vist que haurà de seguir la mateixa línia
estètica, inclourà la senyalització de les fonts d’aigua termal, CAEE, CIAM, arquitectura de
granit, ponts, aparcaments i tots aquells elements a destacar d’aquesta zona:

Pont de la Tosca
Centre d’Interpretació de l’Aigua i del Madriu
Hotel Carlemany - Arquitectura de granit
Font Roc del Metge - Aigua termal
Plaça Santa Anna
Creu de Santa Anna
Font de la plaça Santa Anna - Aigua termal
Arxiu històric
Pont d’Engordany
Aparcament Creu Blanca
Antic Hotel Valira - Arquitectura de granit 
Aparcament Església
Placeta de l’Obac
Font d’aigua termal (obac)
Casa Duró – Arquitectura de granit
Casa Xurrina – Arquitectura de granit
Placeta de l’Esbart Santa Anna
Font de la plaça Creu blanca - Aigua termal
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Escultura Homenatge a l’Esbart Santa Anna
Oficina de Turisme
Font d’aigua termal (al costat del rimag)
Plaça de l’església
Escultura La Puntaire – J. Viladomat
Església de Sant Pere Màrtir
Centre d’Art 
Font de l’avinguda de les Escoles - Aigua termal
Centre esportiu

També serà la base per a realitzar els plànols que aniran col·locats a cada aparcament. En
aquest cas es senyalitzaran els hotels, museus, Vivand, la part Alta, etc...

Sra.  Cèlia Vendrell:  Aprovem plenament tot el que ens acaba de comentar, amb tota la
senyalització que es vol dur a terme, i esperem que sigui de ràpida execució.

4) En relació a l’assegurança del complement de la CASS que des d’aquest
mes de gener el Comú d’Escaldes-Engordany ha deixat de pagar desprès de
més de 21 anys oferint aquest complement als seus treballadors, voldríem
demanar  si  l’equip  de  la  majoria  ha  sospesat  de  forma  objectiva  les
conseqüències d’aquesta decisió. Voldríem també que se’ns fes arribar el
comunicat  oficial  mitjançant  el  qual  el  Comú  va  comunicar  als  seus
empleats  la  decisió  de  no  continuar  assumint  el  cost  de  l’assegurança
complementària de la CASS.

Sra. Cònsol Major:. En la sessió celebrada el 30 de setembre de 2013, la Junta de Govern
va  acordar  retirar,  amb  efectes  al  dia  31  de  desembre  del  2013,  la  cobertura
complementària a la CASS que el Comú pagava per compte dels empleats, oferint-los-hi al
mateix temps la col·laboració del Comú per tal  que puguin contractar pel seu compte
aquest complement de cobertura.

Aquest  acord fou prèviament comunicat  als representants  dels  treballadors  en el  curs
d’una reunió celebrada el mes de juny amb el Conseller i la Cap de Recursos Humans.
Una vegada adoptat, va ser notificat als caps dels departaments per part del Secretari
General  en  les  reunions  posteriors  a  les  Juntes  de  Govern  i,  finalment,  des  del
Departament  de  Recursos  Humans,  el  dia  16 d’octubre  del  2013 es  va  trametre  un
comunicat a tot  el  personal,  informant de la disposició adoptada tot i acompanyant 8
propostes de diverses empreses del sector, oferint els serveis de cobertura complementària
de la  CASS.  Aquest  correu intern també està a la  seva  disposició al  Departament  de
Recursos Humans, per si el vol consultar.

El motiu que va portar a la Junta de Govern a l’adopció d’aquest acord, -posteriorment
ratificat pel  Ple del  Comú en la sessió  celebrada el  dia 11 de novembre-  fou el  fort
increment que l’empresa asseguradora exigia per a la renovació del contracte (noti’s que
des de feia 6 mesos la pòlissa havia caducat i el Comú va negociar una pròrroga mantenint
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les mateixes primes). Per donar un ordre d’idees, el valor de la prima que el Comú hauria
d’afrontar per mantenir aquesta cobertura, amb l’empresa actual o qualsevol altra, és del
doble del que es va pagar l’any 2013. 

Sra. Cèlia Vendrell: Vostè ja ens va explicar en la darrera sessió de Consell que el preu que
es pagava pel complement de la Cass als treballadors passaria de 40.000 a 80.000 €.
D’altra part, li agrairia que no ens fes anar al Departament de Recursos Humans a buscar
el comunicat als empleats, sinó que ens fos lliurat i de poder ser, inclòs a l’acta d’avui

Si hem entrat aquesta pregunta és per que hi ha un neguit per part dels treballadors del
Comú en relació a això. S’han trobat que el Comú ha estat cotitzant per ells (per alguns
21 anys i pels incorporats posteriorment, des que es van incorporar) i que ara, d’un dia
per l’altre, s’han quedat sense aquesta cobertura. Les empreses asseguradores tots sabem
que no són cap Ong, que són empreses privades amb ànim de lucre i que el que fan quan
algú es  vol  donar d’alta,  és  fixar  un dret  de peatge que s’ha de pagar,  un temps de
carència que pot ser de varis mesos. I hi ha un tema important pels assalariats que fa 21
anys que cotitzen, que és la seva edat i, d’altra part, el fet de si pateixen o no malalties
cròniques. Una nova assegurança no es farà càrrec de les malalties cròniques, en canvi,
l’assegurança  que  tenien  fins  ara  se’n  feia  càrrec  si  havien  adquirit  la  malaltia
posteriorment a l’assegurança. Tornant a l’edat: per una assegurança nova, una persona
que per exemple té 50 anys, haurà de pagar molt més que si hagués començat a cotitzar
amb 25 0 30 anys. Segurament l’import mensual del que s’haurà de fer càrrec aquesta
persona  serà  molt  superior  al  que  hagués  hagut  de  pagar  si  hagués  estat  sempre
assegurat. També s’ha de tenir en compte que d’aquest tipus d’assegurança, normalment
només se n’ha de tenir una, per tant, si estaven coberts amb l’assegurança del Comú, els
treballadors difícilment en tenien una altra sobre la que ara poguessin recolzar-se.  No
pretenc fer un llistat exhaustiu de les coses amb que es poden trobar els treballadors que
ara es vulguin fer una altra assegurança, però segur que s’emportaran moltes sorpreses.

Per part dels treballadors també se m’ha fet arribar, d’una banda, que no hi ha hagut
realment un comunicat escrit. Semblaria ser que va ser un correu electrònic i jo entenc
que  una  decisió  d’aquesta  importància  no  s’havia  de  comunicar  mitjançant  correu
electrònic,  sinó  que  s’havia  d’haver  fet  una  carta  (si  mai  s’hagués  fet  aquesta  carta
agrairia que se’ns lliurés). I d’altra banda, que no hi ha hagut realment un diàleg amb ells,
un diàleg que els hauria permès cercar alternatives, com per exemple la possibilita que el
Comú hagués seguit pagant l’assegurança complementària i després restar-els-hi del salari
aquest import.

A nosaltres ens agradaria que s’intentés reconduir aquesta situació, que es pogués tornar,
com  a  col·lectiu,  a  demanar  aquesta  cobertura  de  la  Cass,  sobretot  pensant  en  els
treballadors d’una certa edat i els que pateixen malalties cròniques, que fins ara estaven
assegurats  i  ara deixaran d’estar-ho de manera  automàtica.  Voldríem per tant  intentar
reconduir aquesta situació, Al cap i a la fi només fa u mes i escaig que s’ha rescindit el
contracte,  i  pensem  per  tant  que  parlant  amb  l’asseguradora  i  plantejant  d’acceptar
l’augment de cost, es podria aconseguir donar l’opció als treballadors per a que, pagant el
servei, poguessin mantenir la cobertura

Sra.  Cònsol Major: Sobre la petició que vostè fa, la decisió ja està presa i els motius els
hem explicat en diferents ocasions,  també a vostè.  Vostè ho ha dit,  el  cost  era d’uns
40.00 € anyals i si es renovava, se n’anava als 80.000 €. Donada la situació econòmica
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que les administracions tenen, i tractant-se de quelcom que no és un dret adquirit sinó
fruit  de  la  decisió  dels  cònsols  en  el  seu  moment,  hem  actuat  igual  que  altres
administracions que també donaven aquesta cobertura i que  ja abans que nosaltres l’han
retallat.

El  que no comparteixo  amb vostè,  en relació a la  feina feta des del  Departament  de
Recursos  Humans,  és  l’afirmació  que  la  decisió  s’ha  pres  d’un  dia  per  l’altre  sense
informar prèviament. Ja el mes de juny, el conseller de Recursos Humans es va reunir amb
els representants dels treballadors i els va informar al respecte.. I si més no des del mes
de setembre, quan es va adoptar l’acord en Junta de Govern, tothom coneixia la situació,
donat el protocol que segueix el Comú, segons el qual, el dilluns es fa Junta de Govern i
l’endemà el  secretari  informa  de totes  les  decisions  preses  als  caps de  departament,
essent  l’obligació d’aquests  transmetre  als seus col·laboradors  aquestes  decisions.  Per
tant, no s’ha adoptat l’acord d’un dia per l’altre, i des del Departament de Recursos s’ha
ajudat a cercar empreses que puguin prestar aquest servei. Aprofito per informar-la que a
la  Cass,  quan  es  tracta  d’una  malaltia  crònica,  els  assegurats  tenen  dret  a  demanar
cobertura del 100%, igual que en el cas de malalties greus. És a dir, els treballadors no
han quedat en la desprotecció total

Sra. Cèlia Vendrell: Jo quan dic reconduir la situació, no estic demanant que el Comú se’n
torni a fer càrrec. Això vull deixar-ho clar. Vull dir que s’estudiï la possibilitat jurídica que
el Comú pugui ser un òrgan intermediari a fi que aquesta gent pugui tornar a tenir el
complement de la Cass en les mateixes condicions que fins ara, però descomptant-ho del
seu salari. En cap moment estic dient que el Comú torni a assumir aquest cost. Si el cost
s’ha doblat, el treballador que el vulgui assumir que ho faci, i sinó no, però que el comú
actuï com a figura intermediària entre l’assegurat i la companyia asseguradora.

D’altra  part,  el  que  a  mi  m’han  dit  els  treballadors  és  que  no  hi  ha  hagut  aquesta
comunicació tan fluïda a la que vostè es refereix, i jo aquí transmeto el seu neguit.

Sra.  Cònsol Major: Li recordo que quan el 16 d’octubre passem aquesta notificació als
treballadors, també se’ls hi passen vuit  propostes de vuit empreses diferents. 

Per a nosaltres descomptar aquest import de les nòmines ens és molt complicat. Pensi
que hi  ha més de 300 treballadors  i  aplicant  el  sistema que vostè  diu hi  ha moltes
variables a contemplar (complementària dels medicaments, complement de baixa...) que
fan  variar  els  preus  mensualment.  Això  per  al  Comú  seria  quelcom  molt  complicat
d’administrar, atès que és un terreny que no li és propi. Sí que s’hi havia pensat en un
cert moment, però pel que li dic, al final es va optar per descartar-ho.

I clos el torn d’intervencions i no havent-hi altre prec ni pregunta formulat,
s’esgota  el  tractament  dels  assumptes  previstos  a  l’ordre  del  dia  de  la
reunió d’avui. Essent les 5:05 hores, la Sra. Cònsol Major aixeca la sessió.

       Vist i plau P. o. del Comú
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LA CÒNSOL MAJOR EL SECRETARI GENERAL
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